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Navazuji na  článek z  minulého vydání, 
kde jsem slíbil informace o dalším vývoji: úsi-
lí, které jsem osobně v  průběhu uplynulých 
12 měsíců věnoval této problematice, přináší 
ovoce. Slibované úpravy nabývají konkrétní 
obrysy a budou realizovány ve třech oblastech:
•      na  zábradlí budou dodatečně instalovány 
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desky z  litého plexiskla vyztužené integrova-
nými polyamidovými vlákny s  vysokou mírou 
bezpečnosti při rozbití, propustností světla, 
odolností vůči UV záření a  dobrou odrazivostí 
hluku. Desky budou mít výšku 1500 mm. 
•      Mostní závěry budou zakryty dodatečně 
„kapsami“, které budou bránit šíření hluku;
•          konstrukční prvky mostu budou obloženy 
akustickými tlumícími prvky, aby nedocházelo 
k odrazům a šíření impulzního hluku.

Termín realizace – snad už v průběhu letoš-
ního léta. 

Touto cestou vyslovuji poděkování Ing. To-
máši Opělovi, řediteli Správy ŘSD Ostrava, že 
dodržel vloni daný slib. Naopak mě docela za-
mrzelo, když jsem si přečetl zprávu na serveru 
vresinak.cz, což je web místní ODS. Kdo si 
tuto informaci přečetl tam, nabude dojmu, že 
ODS vše vymyslela a  zařídila. Sluší se podě-
kovat panu Staňkovi, že mě pozval na schůzku 
s Ing. Stanjurou. Za jeho přímluvu jsem mu vy-
slovil poděkování. Ale projekt, který se dostává 

do fáze realizace, má v rodném listu jiné rodiče. 
Dovoluji si bez úprav zveřejnit email, který ho-
voří za vše:

Vážený pane starosto,
dovolte nám Vás informovat, že k dnešnímu 

dni (21. června 2021) je vypsaná veřejná zakázka 
na realizaci protihlukových opatření mostní esta-
kády (SO 203). Veškeré stavební práce, které jsou 
předmětem této veřejné zakázky, vycházejí z Va-
šich požadavků, které vyplynuly na vstupním jed-
nání, které proběhlo dne 22. 7. 2020 na  Správě 
Ostrava a dále také na základě pochůzky na mís-
tě samém za účasti ředitele Správy Ostrava, Vás 
a  zástupce projekční kanceláře Dopravoprojekt. 
Tato projekční kancelář je zpracovatelem veške-
rých technických požadavků.

S pozdravem
Ing. Tomáš Opěla, Ředitel Správy Ostrava, 

Ředitelství silnic a dálnic ČR.

Další komentář není třeba.
Ing. Jiří Kopeň, starosta obce Vřesina

Odhlučnění prodloužené Rudné

Nový projekt kanalizace a náklady 
na likvidaci odpadních vod
Opět navazuji na úvodník z minulého vydání.

Většina občanů ví, že naše obec má na svém 
území vydatné zdroje vody. O  jejich původu 
jsme si nechali udělat koncem zimy zajímavou 
přednášku od  hydrogeologa, takže víme, proč 
tady jsou. To, že tady máme tolik vody, musíme 
brát jako fakt – nedá se to změnit. V zásadě je to 
pozitivní charakteristika – pořád platí, že voda 
je zdrojem života. U  nás je ale nadbytek vody 
zdrojem potíží a příčinou hrozeb, ovšem jenom 
proto, že naši předchůdci před půl stoletím neu-
važovali prozíravě. Zbavili se některých potoků 
(nezákonně) tak, že je zatrubnili. To je i případ 
potoka, který začíná pod lípou na  křižovatce 
Selské a  Lázeňské ulice a  končí v  odlehčovací 
komoře s vyústěním do navazujícího kanalizač-
ního potrubí pod prodejnou Hruška. Veškerá 
voda, při bezdeštném stavu, ze zatrubněného 
potoka, včetně přítoků podzemní vody a  včet-

ně splašků, dnes končí v kanalizačním sběrači. 
Pouze při větších srážkách dochází k  odlehče-
ní v  odlehčovací komoře a  část srážek odtéká 
do koryta potoka a dále do Porubky. To je obec-
ně známá věc.

Očekávali jsme řešení tohoto problému 
od  projektu, který byl zadán v  minulém voleb-
ním období a na výsledek jsme čekali dva a půl 
roku. Nakonec jsme projekt nepřevzali kvůli 
nedodržení zadání a termínů. Jsem za to trochu 
rád. Protože projekt, který opravdu nutně po-
třebujeme, by neměl primárně řešit kanalizaci. 
Podle mého názoru by se měl nazývat „Odděle-
ní splaškových vod od  zatrubněného potoka 
v  prostoru Malé Strany“. Z  názvu musí být 
jasný cíl: vodu ze zatrubněného   potoka pustit 
do Vřesinky a splašky poslat do čistírny odpad-
ních vod OVaKu.

Důvod je jednoduchý – za likvidaci našich 
odpadních vod platíme OVaKu stále víc a  víc. 

Kromě toho, že roste cena stočného OVaKu, 
vzrostly také objemy předávaných vod, protože 
velká část podzemních vod, infiltrujících do za-
trubněného potoka, odtéká přes měřící šachty 
do  kanalizačního sběrače, který provozují Os-
travské vodárny a  kanalizace Ostrava (OVaK). 
V  době, kdy jsme v  tomto režimu zahájili spo-
lupráci s  OVaK (po  několikaletých soudních 
sporech), nám OVaK účtoval stočné za cca 121 
tis. m3. Podle prvního měření letošního roku 
by to však vycházelo až na 360 tis. m3. Jaký by 
to mělo dopad do  hospodaření obce je zřejmé. 
Buď bychom navýšení přenesli na občany, nebo 
bychom to dotovali z  rozpočtu obce (připome-
nu, že ani současné stočné nepokrývá náklady, 
natož, aby generovalo finance na opravy a mo-
dernizaci). Příčinou navýšení jsou hlavně klima-
tické podmínky - rok 2020 i počátek roku 2021 
jsou srážkově vysoce nadprůměrné.
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Aktuality v obci

Výsledky shora zmiňovaného měření jsem 
odmítnul. Naštěstí to na  straně OVaKu přijali 
a  probíhá měření nové, ale to jenom díky opa-
trnému a  zdvořilému vyjednávání. I  tak budou 
náklady mnohem vyšší, než v minulosti. Je zce-
la mimo jakoukoliv pochybnost (dle výsledku 
měření na  jednotlivých měřících místech), že 
hlavní příčinou je zmiňovaný zatrubněný potok 
a nadprůměrné srážky. U moderní splaškové ka-
nalizace se výkyvy počasí prakticky neprojevují. 
U nás jsou dopady počasí na průtoky fatální.

Už delší dobu zvažujeme účinné řešení, 
které však bude vyžadovat pochopení majite-
lů dotčených nemovitostí, a  se kterým vás chci 
seznámit a  současně vyzvat majitele dotčených 
nemovitostí, aby obci umožnili toto řešení reali-
zovat. Spočívá v myšlence položit ve stejné trase, 
kudy vede zatrubněný potok, novou kanalizační 
stoku, do  které bychom přepojili všechny do-
movní přípojky se splaškovou vodou. Původní 
potok by pak sloužil jako kanalizace dešťová. 
Podle předběžných průzkumů (na  studii se 
pracuje), by se téměř všechny nemovitosti daly 
připojit gravitačně (tedy bez nutnosti čerpání). 
Bude nutné upravit/rozdělit u každé nemovitos-
ti přípojku zvlášť na splašky a zvlášť na dešťovou 
vodu. Dešťová voda zůstane v potoce, splašky se 
připojí na nové potrubí. 
Pokud to neuděláme, máme před sebou několik 
zásadních hrozeb od OVaKu i od magistrátu:
• radikální navýšení stočného,
• omezení výdajů na rozvoj obce,
• nutnost zkolaudovat „potok“ jako kanalizač-
ní stoku (což je téměř nerealizovatelné a neřeší 
předchozí dvě hrozby),
• pokuty z magistrátu za vypouštění odpadních 
vod do nezkolaudované kanalizace,
• smluvní sankce z OVaK za to, že jim do čistír-
ny místo splašků posíláme hlavně vodu – snižu-
jeme tím účinnost čištění.

• V krajním případě i zákaz vypouštění odpad-
ních vod do zatrubněného potoka.

Ale hlavně, pokud to neuděláme teď, jenom 
posuneme problém v čase. Jednou to udělat musíme 
a čím dříve to uděláme, tím to bude méně bolestné.

Dohoda o paušální platbě za odvádění splaš-
kových vod s  OVaK platí jenom do  konce roku 
2022. Pak už se bude nekompromisně měřit kon-
tinuálně. A při současných klimatických podmín-
kách to opravdu bude cca 360 tis m3 ročně.

O  důsledcích dalšího otálení nemám ani 
odvahu psát. Věřím totiž, že najdeme pochopení 
u všech vlastníků nemovitostí, kterých se to týká, 
a rozumně se domluvíme. Tento článek je první 
krok. Předpokládám, že uspořádáme veřejnou 
debatu na  toto téma se zpracovatelem studie, 
Ing. Martinem Jarošem, kde záměr vysvětlíme.

Pro dokreslení ještě pár čísel:
celkové množství, naměřené v týdnu od 5. 

do  11. 5. 2021 je 6  929 m3 na  všech čtyřech 
předávacích místech. V přepočtu na rok to činí 
zhruba 360 tis. m3. Z toho je 5 835 m3 z předáva-
cího místa P4, kde významnou část tvoří před-
mětný potok. To je cca 84 % z celkového množ-
ství odváděné splaškové vody (smíšené s vodou 
podzemní). To je hlavní důvod, proč musíme 
na tento potok/stoku soustředit pozornost. 

Výsledky shora zmiňovaného měření jsem 
odmítnul. Naštěstí to na  straně OVaKu přijali 
a proběhlo měření nové, ale to jenom díky opa-
trnému a  zdvořilému vyjednávání s  vedením 
OVaK.

Nové měření proběhlo v týdnu od 2. do 8. 6. 
2021 a  stanovilo roční objem cca 242 tis. m3. 
Je pro nás samozřejmě výhodnější, i když jsou 
objemy větší, než v  předchozích letech. Toto 
měření jsem akceptoval. Další měření pro-
běhne na podzim a pak se stanoví průměr pro 
příští rok. Pro porovnání jsem požádal dodava-

tele pitné vody – SmVaK - o údaje, kolik vody 
přiteklo do celé obce vodovodem: vloni to bylo 
cca 110 tis. m3.

Aby bylo jasno, o  jakých penězích se baví-
me, tak jednoduchý výpočet:

Kdybychom platili vše, co předáme do  ka-
nalizace OVaK, to je ročně cca 360 tis. m3, zapla-
tili bychom při letošní ceně OVaKu cca 8,5 mil. 
Kč. Kdyby do OVaK odtékala pouze voda „z ko-
houtků“, byly by náklady jen cca 2,6 mil. Kč. 
Je to samozřejmě zjednodušené, protože nám 
do systému teče i voda z krajských komunikací, 
ale i tak je zadání jasné – vyloučit z naší kanali-
zace v co největší míře vodu, která tam nepatří.

Meliorace
Jednou z příčin velkého množství předáva-

né vody (do OVaKu) je zřejmě i zaústění meliora-
cí do kanalizace. V minulosti jsme některá místa 
odhalili a vyřešili. Už několik let máme problém 
na Selské ulici, kde ze stavebního výkopu vytéká 
velké množství vody. Tlačíme na stavebníka, ať 
situaci řeší. Ale z hlediska zákona to zřejmě není 
protiprávní stav… Vyžádali jsme si ze Zemského 
archívu veškerou dostupnou dokumentaci o me-
lioracích na území obce a pokusíme se dohledat 
i místa, kde by mohlo dojít k vypouštění melio-
rační vody do kanalizace.

Můj osobní postoj k  těmto záležitostem je 
zřejmý – nepřenechávat zděděné kostlivce na-
šim nástupcům, ale zkusit je uklidit sami. Ne-
budeme-li schopni se popasovat se zděděnými 
problémy, nemůžeme být nikdy úspěšnou obcí.

Všechny tyto myšlenky i  nápady na  řešení 
balastních vod jsem měl připravené k řešení už 
v roce 2014, nebyla ale příležitost je realizovat. 
Snad se tento proces do konce volebního období 
podaří alespoň zahájit. 

Ing. Jiří Kopeň po konzultaci 
s Ing. Martinem Jarošem

Vítání občánků
Obecní úřad ve Vřesině sděluje, že se usku-

teční dne 3. 10. 2021 v obřadní síni ve Vřesině 
vítání občánků. Rodiče dětí (s trvalým pobytem 
ve Vřesině) narozených v roce 2021 bude obec-
ní úřad písemně informovat. Občánky uvítáme 
moc rádi, ovšem za  předpokladu, že nebudou 
v  platnosti omezení pro shromažďování osob 
v souvislosti s epidemií Covid 19. 

Matrikářka Kateřina Štěrbová

Už řadu let vedu s  mnoha občany diskuzi 
o  tom, jestli by bylo nebo nebylo výhodné být 
součástí města Ostravy. A  diskutuji o  tom ne-
jen s občany – také s primátorem Statutárního 
města Ostravy Ing.  Tomášem Macurou, s  ná-
městkem primátora Ing.  Zbyňkem Pražákem 
nebo starostou Krásného Pole Ing.  Tomášem 
Výtiskem.

Hned v úvodu musím zdůraznit, že se sna-
žím pouze zahájit racionální diskusi. Z  mojí 
strany neexistuje žádný tlak ani osobní zájem. 
Snad jen detailnější znalost všech problémů 
Vřesiny mě motivuje k úvahám, zda by pro naši 
obec nebylo výhodnější být městským obvodem.

Když jsem počátkem června hovořil s  pri-
mátorem Ing.  Tomášem Macurou, shodli jsme 
se, že první zmínka o této myšlence může vyvo-
lat takovou smršť negativních ohlasů, že se tím 
nebudeme dál zabývat. Příležitost se našla, když 
mě oslovil redaktor místního „deníku“. A co se 
dělo? Pár očekávatelných ohlasů na facebooku. 
Když přejdu urážky a lži, tak tam byly zveřejněny 
i soudné názory. Myslím, že to nebyla smršť . 

Úvahy o budoucnosti Vřesiny
Nebudu jednotlivě komentovat, co kdo napsal. 
Jediné, co k  tomu mohu říci, že kdo si nepře-
četl „Statut města Ostravy“, vůbec neví, o čem 
mluví. „Statut“ je obecně závazná vyhláška Sta-
tutárního města Ostravy č. 14/2013, naposledy 
aktualizovaná v roce 2018, která naprosto přes-
ně definuje, neboli rozděluje, pravomoci mezi 
městskými obvody a magistrátem. Má samozřej-
mě své plusy i mínusy.

A  samozřejmě mohou být občané v  klidu. 
Žádný starosta, ať je to sedlák s  rodokmenem 
nebo „kuferkář“, nemůže svévolně nic rozhod-
nout. Jediné co může – a to právo mi nikdo ne-
vezme – otevřít na to téma veřejnou diskuzi. Což 
právě probíhá.

Obecně, pokud se jedná o financování, tak 
jednotlivé městské obvody jsou financovány 
z  rozpočtu města podle klíče, který zohledňuje 
parametry a potřeby jednotlivých městských ob-
vodů – počet obyvatel, rozlohu, délku komuni-
kací k údržbě a spoustu podobných parametrů. 
Financování je přesně definováno a není závislé 
na náladách městských úředníků nebo zastupi-
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telů. Kromě toho – aspoň dle zkušenosti starosty 
Krásného Pole Ing. Tomáše Výtiska – město fi-
nančně vždy podpořilo dobré projekty, které jim 
Krásné Pole předložilo.

Sám nedovedu posoudit, jestli by spoje-
ní s  Ostravou bylo skutečným přínosem. Do-
mnívám se, že by měla být vytvořena pracovní 
skupina, která by se touto problematikou měla 
zabývat a  předložit zastupitelům, potažmo ob-
čanům, analýzu všech kladů a záporů. Je třeba 
zvážit dopady do všech oblastí života a  rozvoje 
obce.

Myslím si, že faktické splynutí s  městem 
nehrozí. Máme tady docela jasnou hranici – 

prodlouženou Rudnou. Takže hrozba, že by se 
z Vřesiny stalo město, je lichá. Můžeme si tady 
dál vést život, na jaký jsme zvyklí…

V každém případě to je jenom na občanech 
obce, jestli takovou myšlenku podpoří. Musím 
říci, že v radě obce mě v těchto úvahách nepod-
pořil nikdo. Navíc opravdu nevím, zda by toto 
řešení mělo podporu i  na  straně Statutárního 
města Ostravy. S  panem primátorem jsme se 
shodli na tom, že by to mohlo být výhodné pro 
obě strany, ale to by opravdu měly prověřit pra-
covní skupiny na obou stranách. 

Asi všichni víte, že obce jsou financovány 
z daňových příjmů státu. Dělení státních peněz 

je definováno v  zákoně o  rozpočtovém určení 
daní (RUD). Ten zohledňuje velikost obce. Kolik 
to je za našich cca 2 950 obyvatel?

Ostrava by si navýšila příjem o cca 85 mil. Kč, 
my z daní dle RUD obdržíme jen cca 34 mil. Kč. 
Je to proto, že velká města dostávají na jed-

noho občana mnohem více, než malé obce. 
Za stejný počet obyvatel by město ročně dostalo 
o cca 50 mil. Kč více. Možná by se dalo dojednat, 
aby se ten rozdíl 50 mil. ročně alespoň v prvních 
letech utratil za investice ve Vřesině. Ale samo-
zřejmě jsou to jen moje domněnky a peníze ne-
jsou všechno…

Ing. Jiří Kopeň, starosta obce

Osvobození Vřesiny
Dne 29. dubna 2021 si Vřesina připomněla 76 let od  svého osvobození Rudou 

armádou. 
Po více jak 7 letech, kdy byla Vřesina na základě Mnichovské dohody přičleněna 

k Velkoněmecké říši, se stala opět součástí Československé republiky.
Boje o Vřesinu, probíhající od 26. dubna do 29.dubna 1945, byly součástí Ostrav-

sko-opavské operace a vedla ji vojska 38. armády 4. Ukrajinského frontu. 
Na území obce zanechaly proti sobě bojující sovětská a německá armáda celkem 

104 padlých – 28 sovětských vojáků a 76 německých vojáků. Oběti byly i mezi vřesin-
skými občany - Františka Návratová, Jaroslav Pokorný, Jan Restel, Augustin Martiník, 
Vilibald Martiník a František Chrapek. 

Opatření vlády České republiky kvůli epidemii koronaviru bylo důvodem, že pou-
ze starosta obce Ing. Jiří Kopeň položil dne 29. 4. 2021 kytici k pomníku padlým, aby 
tak uctil památku a vzdal dík těm, kterým vděčíme za to, že slezská obec Vřesina je obcí 
s českou řečí.

Při této příležitosti zástupci letopisecké komise zapálili u pomníku svíčku.
Kytičku narcisů přišly položit k pomníku padlým také předškoláci z naší mateřské 

školy s doprovodem paní učitelky.
Po slově maminka patří slovo mír k nejkrásnějším českým slovům. Nedopusťme, 

aby vymizelo z naší paměti.               Ing. Vladimír Bárta

U pomníku vřesinští 
předškoláci 
s paní učitelkou 
Marcelou Kudelovou

Starosta obce 
Ing. Jiří Kopeň 
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Stavby v obci během letošní letní sezóny
Letní období je obvykle čas, kdy probíhají 

různé stavební aktivity. Dovolím si tedy připo-
menout, co všechno – kromě dopravních ome-
zení v Porubě - vám bude otravovat život během 
příštích měsíců:

Workout – hřišťátko pro mladé k posilová-
ní doplní sportovní areál U Opusty. Bude stavět 
firma COLMEX z  Prahy. Celkové náklady cca 
182 tis. Kč včetně DPH. Dokončeno by mělo být 
do konce července.

Strop v  hasičárně – dohodnuta realizace 
hned po žních, až nebude hrozba výjezdu k ho-
řícímu kombajnu. Přitom se budou měnit po-
škozená vrata garáže a možná následně i dveře 
k našim strážníkům, aby je už nikdo nevykradl; 
náklady na strop cca 450 tis. Kč vč. DPH, zhoto-
vitel firma DIK stavby s. r. o. Náklady na bezpeč-
nostní dveře NEXT cca 50 tis. Kč.

Oprava ulice Na  Potůčku – dnes tam asi 
stejně nikdo nechodí, voda a  bláto tam zatím 
mají navrch. To by se mělo radikálně změ-
nit. Opraví nám to firma BAU Ostrava s.r.o. 
za částku cca 650 tis. Kč vč. DPH, práce začnou 
na konci července.

Místní komunikace III. třídy – Práce už 
začaly. Trochu i chaos. Zasahujeme do ustálené-
ho, i když nevyhovujícího stavu. Původní odhad 
ceny byl 1,3 mil. Kč vč. DPH, dotace od Minis-

V  sobotu 27. 3. 2021 proběhla v  naší obci 
akce ,,Ukliďme Česko‘‘. Nebyla to žádná hro-
madná akce s  ukončením v  areálu našich mys-
livců, tak jak to bylo v  minulosti, a  to díky Co-
vidovým opatřením. Rodiny nebo jednotlivci si 
přišli na obec v určené dny pro pytle a ochranné 
pomůcky a byla jim určena trasa sběru odpadků.

V den D jsme také měli velkého pomocníka, 
kterým bylo krásné počasí. Akce se opravdu zda-
řila. Dohromady náš přišlo čistit Vřesinu asi 140 
lidí a  vládla super nálada. Posbíralo se cca 50 
pytlů odpadu. Mám z toho velkou radost. Ještě 
jednou děkuji za pomoc a přejme si, ať je Vřesina 
dlouho tak čistá.

         Pavel Pokorný, místostarosta obce

terstva pro místní rozvoj přislíbena (schválena) 
cca 1,2 mil. Kč. Žádám o trpělivost spoluobčany, 
které tato stavba omezuje. Pan místostarosta, 
který si to jako každoročně vzal celé od počátku 
na starost, ode mě dostal zadání vycházet vám 
v maximální možné míře vstříc. Kromě nového 
povrchu musí být zachovány nebo zlepšeny od-
tokové podmínky pro dešťové vody. V  případě 
nejasností se nerozpakujte ozvat. Realizuje fir-
ma PORR.

Ulice Důlní – je to jiná kategorie komunika-
ce, ale čeká ji rovněž oprava. Realizovat bude rov-
něž firma PORR. Náklad cca 1 mil. Kč vč. DPH.

Křižovatka u Hrušky – Samozřejmě se opa-
kuji, ale 29. června končí výběrové řízení na zho-
tovitele křižovatky a  dozvíme se, která firma to 
bude realizovat. Omezení dopravy bude hodně 
nepříjemné, ale musíme to vydržet. Zahájení 
stavby cca v půlce prázdnin. Detaily – časový har-
monogram, řešení dopravy apod. budou jasné až 
po podpisu smlouvy o dílo. Budu vás informovat 
prostřednictvím obecního webu zhruba v  půlce 
července. Náš finanční příspěvek na modernizaci 
křižovatky (chodníky, veřejné osvětlení) činí cca 
1,15 mil. Kč včetně DPH. Připomenu, že kromě 
křižovatky dojde k  výměně povrchu od  auto-
busové zastávky na  Mešnické až po  kruhový 
objezd v Krásném Poli, a to na náklady Morav-

skoslezského kraje jako vlastníka komunikace.
Rekonstrukce šachet na stoce – Malá Stra-

na – jedná se o opravu šachet na zatrubněném 
potoku, abychom mohli provést kamerový prů-
zkum a  stanovit další postup. Zakázku bude 
realizovat firma SUBLAND-TECH, náklady 
na realizaci cca 530 tis. Kč vč. DPH. Vše směřuje 
k tomu, aby se podařilo vybudovat novou stoku 
a původní stoka zůstala jako dešťová kanalizace 
– tedy zatrubněný potok bez splašků.

Chodník do Poruby – proběhlo výběrové ří-
zení. Vítěz IDS – Inženýrské a dopravní stavby 
Olomouc, a.s., nabídnul realizaci za něco málo 
přes 7 mil. Kč vč. DPH. Smlouva ještě není po-
depsaná, termín není stanoven. Čekáme, jestli 
obdržíme podporu ze SFDI (Státní fond doprav-
ní infrastruktury). Po celou dobu projektu jsme 
se snažili dodržet přísná pravidla, která SFDI 
stanovila. Snad to vyjde.

Kolumbárium – na výzvu nepřišla ani jedna 
nabídka, výzvu budeme opakovat s  mírnějšími 
požadavky.

To jsou v  kostce stručné informace o  sta-
vebních aktivitách, které nás v  nejbližší době 
čekají. V plánu jsou další, ale to zase příště. Přes 
to všechno vám přeji hezké a příjemné prožití let-
ních prázdninových dnů v plném zdraví a pohodě.

Ing. Jiří Kopeň, starosta obce

Ukliďme Vřesinu
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Naše téma

Co nás čeká v létě
Tak jako každý rok v létě čeká obec nejvíce 

stavebně - investičních akcí. Bude se provádět 
oprava nebo rekonstrukce povrchu těchto cest 
- Hradčanská, Polní, Jižní, část ulice Svaživá, 
část ulice Ve  Dvoře a  část ulice Topolová, kde 
bude provedena i  výstavba nové zpevněné plo-
chy na  bioodpad. Finišuje také výběrové řízení 
na spodní část ulice Důlní, která bude komplet-
ně vybudována jako nová. V současné době také 
probíhá výběrové řízení na zhotovitele chodníku 

od  hřbitova do  Poruby (bude končit u  odboč-
ky na  Skalku), také zde předpokládáme jeho 
výstavbu do  podzimu. Nezapomněli jsme ani 
na opravu zpevněné plochy- ,,chodníku‘‘ na uli-
ci Hlavní. No a  chceme do  podzimu také zre-
konstruovat ulici Na Potůčku (mezi ulicí Hlavní 
a Malá Strana) a uličku u zdravotního střediska 
(také mezi ulicí Hlavní a  Malá Strana). Zde je 
tento chodník bez jmenného označení. Budeme 
moc rádi, když nám nějaké pojmenování této 

uličky- chodníku poradíte. Dále chceme vysta-
vět na hřbitově nové kolumbárium. Samozřejmě 
jak u oprav místních komunikací tak i u výstav-
by chodníku do Poruby chceme požádat o dota-
ce. Letos také bude provedena oprava výtluků 
a děr na našich cestách. Tyto prováděné opravy 
a  stavební práce ovlivní v  určitou dobu provoz 
na  těchto cestách, buďme proto ohleduplní, tr-
pěliví a dbejme zvýšené opatrnosti. 
         Pavel Pokorný, místostarosta obce
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Bolí to
ulička Na Potůčku                                                         ulice Jižníchodník na ulici Hlavní                                                         

V  roce 2015 jsem inicioval výsadbu aleje 
krásných javorů v  lokalitě Cypky. Jednalo se 
o náhradní výsadbu a vznikla tím další vycház-
ková trasa- směr z  ulice Vřesové kolem aleje, 
přes mostek nad dálnici a dále přes les na Porub-
skou myslivnu. Na přání občanů jsme v javoro-
vé aleji umístili lavičku k  posezení s  pohledem 
na Vřesinu.

Poslední květnovou neděli jsem však dostal 
informaci, že jeden javor je zlomený. Místním 
šetřením jsem zjistil, že ho někdo nařezal a zlo-
mil. Opravdu mě to zabolelo. O alej jsme pečova-
li a stromům se zde daří. Tento krásný 4,5 metrů 
vysoký javor zvládl všechny nástrahy přírody, ale 
nezvládl zásah bezohledného hrubce - člověka 
s prázdným srdcem a brutálního vandala. Říkal 
jsem si, komu vadil takový krásný strom. A také 
mě to utvrdilo v  přesvědčení, že proti těmto li-
dem musíme vystupovat tvrdě a  s  odhodláním 

Nová tvář 
na matrice

a nenechat se od nich v další činnosti znegovat. Slibuji, že vysadíme nový strom a budeme dále po-
kračovat ve zvelebování naší krásné Vřesiny.           Pavel Pokorný, místostarosta obce

Na místo paní  Renaty Kaštovské, která odešla  do důchodu, 
pracuje od ledna 2021 v roli matrikářky na obecním úřadě ve Vřesi-
ně paní Mgr. Kateřina Štěrbová z Krásného Pole. Přejeme, aby se 
jí práce dařila ke spokojenosti občanů Vřesiny.

Touto cestou bychom rádi vyjádřili paní Renatě Kaštovské 
poděkování za  její více než třicetiletou práci na  obecním úřadě 
a popřáli jí  hodně štěstí v rodinném kruhu.  
              Ing. Vladimír Bárta Mgr. Kateřina Štěrbová



Z historie přátelství 
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Výročí úmrtí Kazimíra Tomáška
20. dubna letošního roku uplynulo 145 let 

od úmrtí vřesinského rodáka, buditele slezského 
lidu, vlastence a  velkopolomského faráře pana 
Kazimíra Tomáška. 

Zástupci letopisecké komise uctili jeho 
památku položením kytice na  jeho hrob u  zdi 
kostela sv. Václava ve Velké Polomi a u pamětní 
desky umístěné na zdi kostela sv. Antonína Pa-
duánského ve Vřesině.

Syn vřesinského mlynáře, narozený 9. dub-
na 1817, po vystudování na olomouckém kněž-
ském semináři byl v roce 1841 vysvěcen na kně-
ze a poslán do Velké Polomi, ve které až do své 
smrti působil jako farář rozsáhlé farnosti. A prá-
vě fara za působení Kazimíra Tomáška se stala 
ohniskem tehdejšího osvětového hnutí ve Slez-
sku. Potkával se zde s Antonínem Vaškem, Vin-
cencem Praskem, svůj kroužek zde měli faráři 
Kožaný, Ječmínek, Böhm, Gruda a další.

Se jménem Kazimíra Tomáška, mimo jiné-
ho, je spojen první tábor českého lidu na Ostré 
Hůrce u Chabičova, který se konal 12. září 1869 
a farář Kazimír Tomášek tomuto táboru, s účastí 
téměř 15.000 lidí, předsedal. „Tábor českého lidu 
na  Ostré Hůrce byl nejen velkolepou a  na  svou 
dobu překvapující národně-politickou manifesta-
cí, nýbrž stal se vlastním uhelným kamenem všech 
dalších národních, osvětových a politických snah 
českého lidu ve Slezsku.“ (Jan Vojtěch Bena).

Letopisecká komise
 U hrobu Kazimíra Tomáška na hřbitově ve Velké Polomi                Kytice u pamětní desky 

na zdi kostela ve Vřesině

Za Miroslavem Rybičkou
Ve  věku 92 let zemřel 8. května letošního 

roku akademický sochař Miroslav Rybička. Jeho 
ateliér v Jistebníku, ve kterém pro obec Vřesinu 
vytvořil bustu Gustava Kořeného a sochu Sedící 
dívka, osiřel. 

Busta Gustava Kořeného, „rechtora“ a ob-
novitele tradice vynášení Mařáka ve Vřesině byla 
na  zdi obecního úřadu, bývalé školy, ve  které 
Kořený působil v létech 1908-1919, za účasti ro-
dinných příslušníků i mistra Rybičky, slavnost-
ně odhalena dne 10. 9. 2012.

Socha „Sedící dívka“, kterou mistr Rybička 
vytvořil podle sádrového modelu sochaře An-
tonína Ivanského, darovaném Vřesině vnukem 
Mgr. Tomášem Ivanským, byla mistrem umístě-
na v parku Bedřich dne 22. 11. 2018.

S  dílem Miroslava Rybičky se v  těchto 
dnech mohou občané setkat u očkovacího cen-
tra na Černé louce v Ostravě u pavilonu “A“. Ve-
dle rampy u  východu procházejí okolo plastiky 
„Milenci“ z roku 1971.

Akademický sochař Miroslav Rybička byl 
také vášnivým sběratelem motocyklů-veteránů. 
V  roce 2015 věnoval Moravskoslezskému kraji 
svou sbírku historických motocyklů, která bude 
nyní postupně po restaurování umístěna v nových 
prostorách Technického muzea Tatra Kopřivnice.

Je ironií osudu, že den před skonem mistra 
Rybičky byl představen veřejnosti i druhý provo-

zuschopný historický motocykl, který vyjel z re-
staurátorské dílny VŠB-Technické university 
Ostrava. Byla jim JAWA 350sv, vyrobena v roce 
1934 Zbrojovkou inženýra Františka Janečka 
v Praze Nuslích 2.

S akademickým sochařem Miroslavem Rybič-
kou jsem se osobně mnohokrát setkával, ať už byla 
důvodem „kontrola“ postupu prací na objednaných 

dílech pro obec Vřesinu nebo jen tak na  „pokec“, 
vždy to bylo setkání milé a neopakovatelné.
Děkuji mistře.                Ing. Vladimír Bárta 

(V  archivu Českého rozhlasu Ostrava - Odpole-
dní interview Miroslav Rybička, sochař – si lze 
poslechnout jeho rozhovor z redaktorkou Dagmar 
Misařovou při jeho sekání sochy Sedící dívka).
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Každý z  nás si v  určitých dnech vzpomíná 
na blízké, kteří už tady s námi, bohužel, nemo-
hou být. Nejinak tomu bylo u  mne 10. dubna 
v den narození „mého“ sbormistra, učitele a ro-
dinného přítele pana Jaromíra Richtra.

Když jsem byla požádána redakcí Ostrav-
ského rozhlasu o  vzpomínkový rozhovor, oka-
mžitě jsem souhlasila.

Nemyslím si, že tuto stanici všichni poslou-
cháte, proto jsem se rozhodla podělit se s vámi 
o osobní zkušenosti touto cestou.

Před 60 lety jsem se stala členkou Dětského 
rozhlasového sboru Ostrava, později také Červe-
ného květu, a  tím mi začal fantastický kulturní 
život mezi báječnými lidmi.
Pravidelné zkoušky nás naučily zodpovědnosti, 
kamarádství, spolehlivosti a hlavně lásce k hudbě.
Vše se jako dobrý základ projevilo při mnoha 
náročných koncertech, soutěžích, přehlídkách, 
natáčeních v rozhlasovém studiu, kde jsme také 
osobně poznali Rottrovou, Špinarovou, Zagoro-
vou, Nováka, Wykrenta. Na společném vystou-
pení s Janáčkovou filharmonií zase paní Vlastu 
Fialovou. Rovněž nezapomenu na  Novoroční 
koncert v roce 1965 na Pražském hradě.

Stejně jsme se ale všichni těšili na prázdni-
nová desetidenní soustředění v různých místech 
České republiky, do nichž byli zapojeni také moji 
rodiče.
Otec byl předsedou rodičovského sdružení a měl 
na  starosti zařídit pobyt a  provoz a  maminka 
nám vařila.
To byly začátky, kdy rodiče i ostatních zpěváčků 
pomáhali, jak se dalo.

Vždy dopoledne jsme po  hlasech a  pak 
společně nacvičovali nový repertoár, odpoledne 
patřila poznávání okolí a významných památek. 

Samozřejmě jsme náš pobyt končívali koncer-
tem. Stále vzpomínám na Zimnou u Jablunko-
va, kam přijeli skladatelé Ilja Hurník, Petr Eben, 
Václav Hálek a ještě několik sbormistrů.
Závěrem mého desetiletého působení ve sboru 
byl zájezd do Holandska.

Pan Richter byl také mým učitelem českého 
jazyka, a tak vlastně určil mou budoucí profesi.
Jeho slova: „Gramatiku ovládáš, jsi sečtělá, hra-
ješ na klavír, zpíváš ve sboru, trému nemáš, tak 
půjdeš po gymplu na „pajdák“ na obor čeština - 
hudebka a potom mne nahradíš.“ Poslechla jsem 
a nikdy nelitovala. Po promoci jsem sice dostala 

umístěnku do Bílovce, ale po 11 letech se v Krás-
ném Poli uvolnilo místo a přání se vyplnilo.
Poznatky ze soustředění jsem plně využívala 
v literatuře i hudební výchově a rovněž rady, že 
do  výuky patří motivace, osobní poznatky a  ne 
špatné známky.

Manželům Richtrovým vděčím také 
za osobní život, když přemluvili rodiče, aby mě 
„vytáhli“ od  knížek na  školní ples u  Bednáře. 
Za dva roky mi šli na svatbu.

Panu sbormistrovi, učiteli a rádci za všech-
no děkuje 

Mgr. Jarmila Homolová

 Soustředění sboru v Zimné u Jablůnkova

 Pozvánka na koncert do zámku Kratochvlíle
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Každý návštěvník vřesinského pohřebiště (hřbitova) si nemohl 
nevšimnout, že v  jarních měsících letošního roku probíhaly úpravy 
okolí smuteční síně. Nákladem 120  000,-Kč obec Vřesina prostřed-
nictvím Jana Kudely, Zemědělské a zahradní služby, nechala vysázet 
doprovodnou zeleň v okolí stavby určené k poslednímu rozloučení se 
zemřelým, a to podle projektu zpracovaného  Věrou Filipovou, Návrhy, 
realizace a údržba zahrad.

Názor na provedenou realizaci, barevnou kompozici, výběr rostlin, 
křovin, stromů a jejich umístění si každý kolemjdoucí musí udělat sám. 
                                                          Ing. Vladimír Bárta 

10. dubna letošního roku uplynulo 100 let 
od  narození sbormistra pana Jaromíra Richtra, 
učitele na základní škole v Krásném Poli. V Krás-
ném Poli žil v letech 1946 až 1997. Na škole nejpr-
ve založil v roce 1954 pěvecký sbor „Červený květ“ 
a následně, jak roky běžely, z jeho základu byl zalo-
žen v roce 1964 „Ostravský dětský sbor Českoslo-
venského rozhlasu“, který se časem přejmenoval 
na „Dětský ostravský sbor při DK VŽKG“.

A jaká je spojitost se žáky z Vřesiny? Ve Vřesi-
ně již od „nepaměti“ je pouze škola pro 1.-5. třídu. 
Na další stupeň většina vřesinských dětí chodila, 
především v  padesátých až devadesátých letech 
minulého století, na  „měšťanku“ do  Krásného 
Pole. Nejprve do provizorní školy z dřevěných pa-
nelů, postavené poblíž tramvajové zastávky pod 
kopcem Sklopčica poblíž Pánských luk, ve které 
se vyučovalo od  roku 1947 po  dobu čtrnácti let 
a od roku 1961 do nové školní budovy vybudova-
né téměř uprostřed obce u fotbalového hřiště. 

A v těchto školách vyučoval pan učitel Rich-
ter, zakladatel pěveckého sboru z  názvem podle 
básně z  Bezručové sbírky Slezské písně „Červe-
ný květ“. A  nadané žáky s  hudebním „uchem“ 
do sboru přijímal. A také z Vřesiny.

Na  působení v  Červeném květu vzpomíná 
paní Miroslava Filipovská (Pyšíková) z Mešnice: 

Úprava okolí 
smuteční síně

Jaromír Richter a žáci z Vřesiny
Ve  sboru jsem zpívala 
od  roku 1956 a  ráda 
na  to vzpomínám, pře-
devším na  soutěže, 
na  které jsme jezdili 
po  celém Českosloven-
sku. Z  Vřesiny se mnou 
zpívali Jana Bjačková 
(Strakošová) a Břetislav 
Hurník. Měli jsme druž-
bu se školou v  Pruské 
u Iľavy na Slovensku, kde 
jsme zajížděli a  trávili 
v  rodinách výměnné po-
byty. Vzpomínám na Sil-
vii Pauerovou, se kterou 
jsem se skamarádila.

Paní Marie Kočí (Kopečková), i  když pů-
vodem z  Krásného Pole, ale mnoho let spjatá 
s Vřesinou a především s naší školou, vzpomíná 
na působení ve sboru: Také vzpomínám na Pruské 
u Iľavy, kde jsme také hrávaly vybíjenou s místní-
mi děvčaty a vyhrávaly. Spaly jsme po rodinách, já 
v rodině doktora Gajera, který měl dvojčata. V roce 
1959 jsme zpívali na  celostátní soutěži v  Praze, 
ve které jsme skončili druzí. Před námi byl Brněn-
ský dětský sbor, který vedl František Lýsek.

Z  mladších, které už zpívaly ve  sboru pod 
názvem Dětský ostravský sbor DK VŽKG, při-
pomínáme Pavlu Světlíkovou (Koprovskou) – 
stávající dirigentku Kostelního sboru při chrámu 
sv. Antonína Paduánského ve Vřesině a Markétu 
Krčmářovou (Balážovou). Kdo viděl film „Pohlaď 
kočce uši“ natočený v roce 1985 režisérem Jose-
fem Pinkavou, tak v něm slyšel Pavlu Světlíkovou 
(Koprovskou), jak zpívá „Píseň z  konce století“ 
a Markétu Krčmářovou (Balážovou) slyšel nejen 
zpívat, ale také ji viděl ve filmu hrát. 

                  Ing. Vladimír Bárta

Zastupitelstvo již 2x neprohlasovalo odkup 
umělky od DTJ Vřesina

Obecní zastupitelsto jednalo na posledních dvou zastupitelstvech (prosi-
nec 2020, duben 2021) o odkupu umělého travnatého povrchu od DTJ Vřesina, 
které tuto plochu provozuje od sezóny 2006/2007 a nabídlo ji k odkupu. Plocha 
umělého povrchu je téměř na konci životnosti a na začátku prvního projedná-
vání pan starosta upozornil, že si obec nechala zpracovat znalecký posudek 
s výslednou částkou okolo 1 200 000 Kč (umělý povrch + příslušenství hřiště), 
ale také zmínil, že se panu znalci do ocenění „moc nechtělo“. 

Několik zastupitelů argumentovalo, že fotbalisté nebudou mít kde trénovat 
a že by obec měla hřiště odkoupit. Na to ovšem starosta DTJ a zároveň obecní za-
stupitel pan Marcel Vajda odpověděl, že DTJ vřesinským fotbalistům, v případě 
neodkoupení hřiště, bránit v trénování nebude. 

pokračování na str. 10
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Z řad zastupitelů rovněž zaznělo, že hřiště je stále obecní a obec 
vlastně nemá co kupovat, jedná se jen o  umělý povrch hřiště. DTJ 
Vřesina má s obcí Vřesina platný smluvní vztah na dlouhodobý pro-
nájem pozemku pod umělým trávníkem až do  16. 8. 2022 a  není 
tedy žádný urgentní důvod, proč by obec musela nyní umělý trávník 
od  DTJ odkoupit. Po-té bylo vzneseno několik návrhů kupní ceny 
od zhruba 600 000 Kč, přes 1 000 000 Kč až po 1 200 000 Kč, ale při 
hlasování neprošel ani jeden.

Závěrem padl názor, že by současný smluvní vztah mezi obcí 
a DTJ měl pokračovat do vypršení, tedy do 16. 8. 2022 a obec by měla 
zvážit, jestli nebude lepší v  roce 2022 pořídit úplně nový umělý po-
vrch, když tomu stávajícímu bude končit životnost a jeho rekultivace 
za zhruba 150 000 Kč jeho životnost prodlouží jen o několik pár let. 
Navíc by nový povrch mohl být rozšířen, aby se na  hřišti dala hrát 
i  mistrovská utkání, což na  stávajícím hřišti není možné v  případě 
krajských soutěží, protože nesplňuje normy Fotbalové asociace ČR. 
Toto je problém hlavně při nepřízni počasí, kdy se mistrovská utkání 
musí odehrávat výhradně na sousedním hřišti s přírodním trávníkem, 
které tímto trpí. Na výstavbu nového povrchu by obec mohla požádat 
o státní dotaci s krytím až 80%.                       Bc. Jan Fučík

Cípky nebo Cýpky

Samozřejmě, že Cípky (275,20 m. n. m.), 
protože se jedná o výběžky - cípky Vítkovské vr-
choviny, která je součástí Nízkého Jeseníku. Ná-
zev Cýpky je uvedený v mapě stabilního katastru 
z roku 1836, ale v dalším mapování katastrální 
mapy evidenční, které probíhalo postupně v  le-
tech 1872–1935, je název již upraven na Cípky. 
Také se již dávno nepoužívá starý název pro sou-
sední obec Čavisov, který je v  mapě stabilního 
katastru uváděn jako Čabysov. A v dnešním vy-
dání Vřesinských novin je v jednom článku tato 
lokalita pro změnu pojmenována po  mladých 
havířských učních. Co může způsobit jedno 
krátké tvrdé ypsilon.

 Na  Cípkách ještě zůstaneme. Obec Vřesi-
na tam nechala na  svém svažitém pozemku, 
ze kterého byla při větších deštích ohrožová-
na zástavba rodinných domků na  ul. Vřesová, 
na  podzim roku 2020 vybudovat dva záchytné 
vsakovací příkopy (terminus technicus) a vysá-

zet ovocnými stromy Obecní sad. I když v minu-
lém rozhovoru pan radní Bc. Petr Lička používá 
termín protierozní průleh, pomůžeme si slovy 
Julie z  Romea a  Julie od  Williama Shakespea-
ra – Copak je po  jméně? Co růži zvou, i  zváno 
jinak voněla by stejně. Hlavně, že záchytné vsa-
kovací příkopy byly účinné při silné průtrží nad 
Vřesinou dne 13. května letošního roku, kdy 
prokázaly svou funkčnost. Kromě své ochran-
né protierozní účinnosti tak představují prvek 
posilující vodní složku krajiny, protože umožní 
postupnou infiltraci zachycené srážkové vody 
do  půdního profilu. Bohužel, přístup k  Obec-
nímu sadu není právně ošetřen. Sice Obecní 
sad i  pruh pěšiny k  němu je vyjmut z  půdního 
bloku uživatele Davida Lindovského (viz veřej-
ný registr půdy – LPIS), ale stále není dořešen 
vlastnický vztah k  přístupu ve  prospěch obce. 
Jedná se o majetek devíti vlastníků, se kterými 
obec nemá uzavřenou žádnou písemnou smlou-

vu a  „vše je smluveno na  gentlemanské dohodě 
dvou rolníků“, se může týkat pouze těchto dvou 
rolníků a jejich majetku, ale ne právního vztahu 
vlastníků pozemků a obce Vřesiny.

Nedá mi to, abych nereagoval na odpověď 
pana radního Bc. Petra Ličku k problematickým 
místům v  katastru obce porostlými náletovými 
křovinami a stromy, které ještě v nedávné minu-
losti byly udržovanými loukami. Jedná se o loka-
lity Za mlýnem, Velký Luh, Na rybníčku (u Ka-
čáku). Na  citaci „Ale degradace těchto trvalých 
travních porostů začala dříve než v nedávné mi-
nulosti. Degradace začala kolektivizací, kdy před 
ní a  až do  dnešních dnů, se zcela změnil režim 
hospodaření“ lze reagovat pohledem na  letecké 
snímky z  předcházejících let a  zjistit, že degra-
dace jmenovaných lokalit začala po  roce 2009. 
Každý má právo na svůj názor, i když je zkresle-
ný nebo nepravdivý. Moje maminka vždy říkala: 
Každý jsme jinačí. A každý hlupněm jinač.
                 Ing. Vladimír Bárta
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Nechval dne před večerem
V  minulých Vřesinských novinách jsem 

kladně popisoval spolupráci spolku Vřesinská 
příroda z. s. s obcí, a to byla chyba.

Spolek byl založen, aby obci (radě obce) 
předkládal náměty a projekty a ta, aby je zvážila 
a po zvážení realizovala (nebo ne). Nepočítalo se 
s tím, že spolek bude sám sázet nebo kácet.
Tak jsme předložili projekt Medové louky, navr-
hující způsob revitalizace bývalé skládky v  Ka-
ménkách (tzv. Tuzex) a rada obce ho přijala k re-
alizaci s pověřením Bc. Ličky Petra, člena obecní 
rady, k organizačnímu a finančnímu zabezpeče-
ní v zastoupení starosty obce.
Spolek se zavázal k  dozoru nad prováděnými 
pracemi, a to také plnil prostřednictvím Mgr. To-
máše Ivanského.
Na návrh spolku Bc. Petr Lička uzavřel objednáv-
ku s  odbornou firmou DVOŘÁK LESY, SADY, 
ZAHRADY, s. r. o. zahrnující úpravu povrchu, 
zasetí trávy a  vysázení vzrostlých stromů, keřů 
a z vlastní iniciativy ve spodní části pozemku ne-
chal vybudovat „průleh“, mající za úkol zachytit 
půdu splavovanou dešti, aby pak obvinil naprosto 
nevinný spolek, že ten nechtěl průlehy dva.
Při hovoru s Mgr. Tomášem Ivanským si pochva-
loval způsob provedení povrchu a setby, aby pak, 
když přišly deště vydatností asi 60 litrů na metr 
čtvereční a čerstvě zasetá svažitá plocha se místy 
spláchla do průlehu, obvinil z toho spolek. Prů-
leh tím splnil svůj účel a bude ho třeba vybudo-
vat znova pro takové případy. 
Tolik fakta srozumitelná všem, mimo Bc. Petra 
Ličku.
Hrubým způsobem obvinil spolek z  nedosta-
tečného dozoru nad setím, které by mělo být 
po vrstevnicích. Jestli by se na to ptala tekoucí 
voda takové síly neřekl a  navrhl, aby členové 

Spolek Vřesínská příroda

Zprávy ze ZŠ - MŠ

spolku vzali lopaty a vykopali průleh znova.
A  firmě DVOŘÁK LESY, SADY, ZAHRADY, 
s. r. o., která kvůli počasí ještě nemohla sázet 
stromy, nic nezaplatí, zruší objednávku a může 
za to spolek.
Byl to účelový útok, ale účel mi uniká.

Obec chce něco dělat s mokřadem Kačák, 
dala si na to peníze do rozpočtu roku 2021, ale 
neví, co dělat.
Spolek nechal zpracovat krajinnou architekt-
kou malou studii možné úpravy mokřadu Kačák 
a předložil ho radě obce, což mohlo sloužit jako 
první vlaštovka možných řešení.
Opět to byl pan Bc. Lička Petr, který bez míření 
zastřelil tuto vlaštovku ve všech bodech a když 
zjistil, že už není na co střílet, vyžádal si týden 

na prostudování návrhu, což logicky mělo před-
cházet střílení. Snad mu to bude stačit na to, aby 
na návrhu našel aspoň něco dobrého.
Tento způsob zacházení s  návrhy spolku se mi 
nelíbí a vede mě k úvaze, zda máme mrhat na-
šimi silami a  prostředky při takovém přístupu 
a zacházení.
Nabízí se úvaha, zda takové jednání Bc.  Lič-
ky Petra není vedeno osobní averzí bez ohledu 
na možný prospěch obce.
Zamyslím se proto nad setrváním v pozici před-
sedy spolku, pokud by to mělo blokovat naši 
práci, založenou na spolupráci s obcí a nad způ-
sobem práce spolku.

Ing. Petr Nedělník, předseda spolku Vřesinská 
příroda z.s., květen 2021

Když jsme se my, učitelé, loučili před Váno-
ci s  našimi žáky, netušili jsme, že se navzájem 
„ naživo“ neuvidíme téměř čtyři měsíce. Kvůli 
špatné epidemiologické situaci ve  výskytu one-
mocnění Covid-19 byly školy uzavřeny a vyučo-
vání muselo probíhat online. Naděje na  lepší 
zítřky vysvitla až 12. dubna, kdy se do škol začali 
vracet žáci 1. stupně, ne však všichni najednou, 
ale tzv. rotačně – po týdnu se střídala výuka on-
line s  výukou prezenční. Všichni žáci společně 
pak mohli nastoupit do škol 17. května.

Návrat žáků do škol je však podmíněn naří-
zením vlády o preventivním testování žáků a pe-
dagogů na Covid-19.

Proto jsme tělocvičnu naší školy přeměnili 
na testovací místnost a tam žáci sami nebo s po-
mocí svých rodičů provádějí antigenní test výtě-
rem z nosu. Žáci se testují jednou týdně odděleně 
ve svých skupinách ihned po příchodu do školy. 
Výsledky testů všech žáků a zaměstnanců školy 
byly stále negativní.

Testování žáků ZŠ antigenními testy
Děkujeme také rodičům za  jejich pomoc 

a přístup k testování, který všem velmi pomohl 
k  hladkému zvládnutí této, pro všechny nové, 
situace.

za ZŠ Vřesina, Petra Hrušková, učitelka
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Na co myslí 
kuchařky?
Chtěla bych uhádnout pro zpestření
nač myslí kuchařky při vaření?
Snad se jim dnes vstávat nechtělo
studenou sprchou povzbudí tělo,
není to žádná legrace 
den co den, vstávat do práce.

Některé ráno budí děti těžce 
známe přece, vstávat se jim nechce!
Povzbuzují je k počinu-
tady máš snídani, tady svačinu,
 jejich dětská pomalost tak jímá,
obleč se dobře, dnes je tam zima!

Nejhůře bývá, když dítě stůně,
tiskneš mu k hrudi plyšové slůně 
naposled změříš mu teplotu, 
pak ještě chvíli postojíš u plotu,
do okna máváš, plná smutku
tramvaj ti jede za minutku.

Máme –li doma ještě starou matku
to bývá ráno plné zmatků,
ještě podat léky bych jí měla,
co kdyby sama na to zapomněla?
Ne nejsi klidná, ani omylem,
z práce jí ještě voláš mobilem.

Jestli je kuchařka ještě slečna 
tak je to krása neskutečná,
z očí ji srší energie a síla 
do práce běží, lehká jako víla. 
Myslí jen na lásku a snění
s chutí se vrhá do vaření.

Šťastna ta, co má ještě muže,
ta sobě vždycky jistá býti může,
zvlášť takového, co doma rád kutí
na kterého je vždycky spolehnutí,
může vařit v klidu, též se zpěvem
a domů spěchat s úsměvem.

 Nejhůře je, když nic z toho není,
kde hledat pro to rozuzlení?
Ještě, že kolem jsou kamarádky 
zapomeň s nimi na šarvátky,
vždyť vaření, ta krásná práce,
nejlepší bývá rehabilitace!

(Milada Nedělníková, leden 2021)

Poznámka: bez redakčních úprav

Z našich tradic

Ohlédnutí za jarními zvyky
Májíčku, májíčku,
o zeleném vajíčku.
Panímámo krásná,
kaj si husy pásla,
pásla sem je pod dubem,
hrála sem se s holubem.
Pod kopečkem drobenečkem
tam sem jich napásla.
Svatý Juři v zemi buři,
aby tráva růstla,
pěkně zelená až po kolena, hej.

Tuto písničku na smrtnou neděli (21. března) už 
v  málokterých vřesinských rodinách bylo letos 
slyšet. A to nejen k vůli pandemii, ale také k vůli 
tomu, že se pomalu vytrácí tato stará tradice, 
kdy dopoledne před Mařákem chodily po rodi-
nách malá děvčátka s  ozdobnými větvičkami - 
májíčky a koledovaly s touto písničkou. 

Také shazování Škrobránka (skřivánka) se do-
držuje pouze v rodinách, kde se tato tradice dědí 
u  rodilých Vřesiňáků z  generace na  generaci. 
Jedná se o původní zvyk, kdy hospodáři vychá-
zeli do  polí a  zastrkovali do  země „kocánky“ 
(kočičky – vrba jíva) posvěcené na  Bílou so-
botu, ke  kterým se položily rozmanité dobroty 
a na děti se volalo: „podívejte, co vám škrobrá-
nek shodil“. Nyní se do polí nechodí, nyní se po-
schovávaly na různých místech zahrady drobné 
sladkosti, které potom děti hledaly. A ta místa si 
museli především pamatovat dospělí, aby se jim 
nestalo, že při prvním sekání trávy si na ně také 
škrobránek vzpomněl.

Májíčku, májíčku…..

To nám vše shodil škrobránek a všechno 
jsme našly

A letos se již podruhé nekonal průvod s Mařákem a Mařenou, a proto abychom nezapomněli, uve-
řejňujeme dvě vzpomínkové fotky a na webových stránkách obce Vřesiny pan Milan Julínek připra-
vil sestřih videí „Vítání jara virtuálně“.                                                 Ing. Vladimír Bárta
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Jak se stát divochem
Je to už víc než rok, co mě moje kamarádka 

pozvala na divadelní představení Vražda sexem 
v  podání vřesinského souboru ochotníků s  ori-
ginálním názvem DiVOch. Do té doby jsem žil 
v sladkém netušení o souboru a lidech v něm pů-
sobících. Svěřil jsem se své téměř odvěké kama-
rádce s téměř odvěkou touhou si to zkusit. Jsem 
muzikant se zkušeností z  pódia, a  tak trochu 
exhibík, ale herectví, to je věru jiná liga a já měl 
k tomu odvěkou pokoru. Ono je přece jen rozdíl, 
když na scéně drnkáte kolečka písníček na basu 
a  zezadu vás obrazně řečeno kope do  zadku 
bubeník, a  tím, jak se pracuje při divadelním 
představení. Nastoupil jsem ale do už rozjetého 
vlaku vražd sexem a  jako správný začátečník 
jen přihlížel a plnil roli bedňáka, ale takový byl 
můj začátek i s hraním živé hudby. Hlavně jsem 

měl obavu z  toho, jak mě kolektiv příjme, pro-
tože mi bylo jasné, že jen se svým "ksichtíkem" 
to nevyhraju. Byl jsem ale mile překvapen, jak 
byli od  začátku vstřícní, milí a  hlavně zapálení 
pro svou věc. Vyptávali se mě na spoustu věcí, 
ale já se při tom necítil být kádrován jako ně-
kde v kanclu na personálním oddělení. A tak já, 
nasáklý touhou po  tvůrčí činnosti, jsem vzplál 
téměř okamžitě. Štěstí se na  mě záhy usmálo 
a já poměrně brzy dostal svou první roli v životě 
ve hře Švagřičky. To ale spíš přičítám faktu, že 
v  souboru ženy svým počtem mírně převyšují, 
a tak se naskytla šance. Ale tak to má být, a tak 
to v životě chodí. Zúčastnil jsem se tedy pár čte-
ných zkoušek, než do  toho vstoupila další, už 
bůhví která vlna covidu. A jak to už v životě taky 
chodí, sotva, co jsem vstoupil do  světa prken, 

co znamenají svět, sotva, co jsem okusil, jaké to 
je dostávat kartáč od rejži, co by naprosté ještě 
netesané herecké poleno, zažil jsem intimní fy-
zický kontakt hned se dvěma herečkami krátce 
po sobě.  Jedna mi v rámci role nabarvila zkušeb-
ně kus vlasů a druhá mi asi čtvrt hodiny umývala 
hlavu pod umyvadlem. Ale to je vše. Prostě jsem 
přišel, viděl a  s  umytou hlavou odešel. Naštěs-
tí soubor v  současné době znovu fičí, a  i  když 
Švagřičky musí počkat, je tu spousta jiných he-
reckých a improvizačních aktivit, které mě baví 
a  já poznávám i  další služebně starší kolegyně 
a  kolegy. Ano, naplňuje mě to jako psací pero 
inkoust a  já se snad konečně dosyta vypíšu ze 
svého tajtrlictví.

Divadlu zdar zdraví kašpárek
Roman Papánek

DiVOch

Spectaculum risus aneb Vřesinské divadlo úsměvů?
Vážení spoluobčané a  příznivci Ochotnic-

kého divadla ve Vřesině,
v  loňském roce jsem přišla s  nápadem 

uspořádat tři divadelní představení v  jednom 
týdnu. Přeci jen postavit pódium z jednotlivých 
desek, ustavení konstrukce a zavěšení opony je 
několika hodinová práce pro celý soubor.

Divadelní představení Vražda Sexem, Ka-
baret Hrdobců a pohádka pro děti Tři prasátka 
si našly své diváky a  já jsem si začala pohrávat 
s myšlenou uspořádání divadelního týdne s vět-
ším počtem účinkujících. Se členy souboru Di-
VOch, kteří mají chuť a dostatek času pracovat 
v organizačním týmu, jsme už začali.

Pokud nenastanou žádné komplikace, za-
hájíme týden zábavy ve  Vřesině 16. 10. 2021 
a  ukončíme ho 23. 10. 2021. Pracovní název 
“Spectaculum risus aneb Vřesinské divadlo 
úsměvů“ navrhl Ladislav Hubička a nám se líbí. 
Nejsme ale ještě stoprocentně dohodnuti, zda 
se název nezmění. Pokud se chcete zapojit i vy 

do tvorby vhodného názvu, budeme rádi za vaše 
tipy. Piště nám přes facebook nebo na  e-mail 
vresinskydivoch@seznam.cz.

A na co se můžete těšit v tomto týdnu zábavy?
- Na účinkující z Vřesiny, spojené s kořeny ves-
nice a z blízkého okolí.
- ŠAMU se představí s komedií „Když se zhasne“.
- Miniscéna bez pódia z.s. se představí s hrou 
„Návštěvy u pana Greena“.
- Vilemína Ginsbergová se představí ve  dvou 
večerech. V komorním představení plném šan-
sonu „Opilá Piaf“ ji bude doprovázet známý 
Ostravský klavírista Martin Jarošek. Druhé 
představení na  vřesinských prknech, zakoupe-
né díky podpory vedení obce, odehraje muzikál 
„Pivní pohádka“.
- Děti potěší zábava formou pohádky v podání 
Milana Šťastného.
- K umění patří tanec a v naší malé obci se schá-
zí ženy, které jsou i v důchodovém věku aktivní 
a my se můžeme těšit na jejich další tanec.

- Ochotníci z  Vřesiny budou reprízovat Vraž-
du sexem. (Mnoho z vás se chtělo přijít podívat 
v  červnu nebo v  září 2020, kdy jsme vystupo-
vali naposledy, ale situace nebyla jednoduchá 
a strach z nemoci často zvítězil.) 
- Po  celou dobu pro vás zajistíme pohoštění 
před i po představení.

Nové informace budeme zveřejňovat 
na  facebookových stránkách a  na  webových 
stránkách divadla https://divadlovresina.cz/  
Připravujeme brožurku, kterou vám doručíme 
koncem prázdnin do  schránek nebo je najdete 
na obecním úřadě, v knihovně..

Všechno, co se stane jednou, už se nemusí 
stát nikdy. Ale všechno, co se stane dvakrát, se 
určitě stane i potřetí.

Věříme, že se týden plný umění, nadšení, 
radosti, úsměvu a setkání uskuteční, a že se sta-
ne v obci Vřesině tradicí.
principál divadelního ochotnického spolku DiVOch

Zdeňka Bajgarová
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Tvůrčí skupina Hrdobci zve všechny občany 
Vřesiny na  hudebně-povídkový večer, který se 
uskuteční 9. 7. 2021 od 19:00 v Domě zahrádká-
řů Vřesina. Spolu s Hrdobci na večeru vystoupí 
také kapela Pavouk Čichal Salám, která je slo-
žena z  pětice velice talentovaných hudebníků 
z Hradce Králové. Nejznámějším členem je pak 
bezesporu písničkář Michal Horák, jehož kli-
py na  kanálech YouTube dosahují milionových 
shlédnutí a  pravidelně vystupuje s  předními 
umělci české hudební scény, jako je např. Pokáč, 
Tomáš Klus nebo v  poslední době Marek Ztra-
cený. Samotná kapela hraje převážně jazz, gypsy 
swing nebo irské a slovenské lidové písně. Kro-
mě toho se samozřejmě můžete těšit na pověstné 
Hrdobčí taškařice a obsáhlé veršované „Zpravo-
dajství Hrdobců za  poslední dva plus kvartál“ 
o  tom, co se za poslední rok událo v české kot-
lině. Lístků na  hudebně-povídkový večer je jen 
omezený počet, tak neváhejte a kupte si ten svůj 
na Obecním úřadě nebo ve vřesinské knihovně! 
Moc se na Vás těšíme! 

Hrdobci a Pavouk Čichal Salám

Pozvánka 
na hudebně-
povídkový 
večer

Kuba Horák

Kapela Pavouk Čichal Salám

Názory občanů

Poděkování
Nejdříve něco z nedávné historie. 11. dubna 

2016 jsem odevzdala na obecním úřadě ve Vřesi-
ně petici s 286 podpisy na podporu zřízení či za-
jištění dosud chybějící lékařské praxe dětského 
a zubního lékaře v naší obci.

26. května 2016 mi přišla písemná odpověď 
tehdejší paní starostky, ve  které popisuje nároč-
nost zajištění uvedeného požadavku a  ujišťuje, 
že se pro danou věc dělá maximum. Tehdy těžko 
proveditelné přání občanů Vřesiny se konečně nyní 
změnilo v realitu. Od začátku letošního roku máme 
v obci ordinace tří lékařů - praktického, dětského 
i zubního, všechny se sídlem v nově vybudovaném 
zdravotním středisku. A tak si dovoluji za všechny 
v petici podepsané (a  jistě i ostatní občany Vřesi-
ny) poděkovat všem, co se o realizaci současného 
stavu zdravotní péče v obci zasloužili. Především 
patří dík současnému zastupitelstvu, zejména 
starostovi obce panu Ing.  Jiřímu Kopeňovi, mís-
tostarostovi panu Pavlu Pokornému a v neposlední 
řadě i našim lékařům MUDr. Radmile Fábrikové, 
MUDr. Adriáně Novákové a MUDr. Vladimíru Po-
kornému. Přeji jim i jejich spolupracovníkům hod-
ně sil do jejich náročné, ale záslužné práce. 

Anna Fojtková

Chtěla bych poděkovat paní Kateřině Hu-
rníkové - vřesinské knihovnici - za oběta-
vou práci pro všechny čtenáře naší obce. 
Nejen v  normální době, ale hlavně v  této 
nepříjemné covidové se obětavě stará o za-
jištění provozu místní knihovny. Ochotně 
a  obětavě připravovala nám čtenářům 
všechny knihy objednané buď po telefonu 
nebo internetem. Vždy s  přehledem, jaký 
žánr čtenář preferuje.
Milá paní Katko, patří vám obrovský dík 
za vaši obětavou a pečlivou práci.

   Vaše věrná a spokojená čtenářka.

Komentář k článku
V posledním čísle březen 2021/1 na straně 

5 pokládal otázky Ing. Vladimír Bárta. 
Docela neobjektivně se opřel do  naší lavičky 
na Cípkách. Lavičku a její umístění zde jsem zor-
ganizovala já po dohodě s občany v sousedství.
Všichni jsou obci vděční, že na tento náš zapome-
nutý kraj obce „vzpomněli" a dali nám zde lavič-
ku s nádherným výhledem na západ slunce a také 
koš na psí exkrementy. V současné době bychom 
byli moc rádi i za klasický odpadkový koš, jelikož 
celá oblast je „turistická" trasa i lidí z přilehlého 
okolí. Tak vaše škodolibost vychází z  neznalosti 
názorů občanů žijících zde na Cípkách. 
Budeme i velmi rádi, pokud se obec postará o ces-
tu k mostu, kde je obrovské bláto a nečistoty. 
Váš komentář mě docela zamrzel, jelikož lavička 
prioritně slouží k  odpočinku a  posezení. Jsme 
moc rádi za každé zkrášlení naší oblasti, která na-
bízí krásný Porubský les. Myslím si, že za úpravu 
a celkový refresh by stála i Vřesinská strž. 

MgA. Barbora Benešová
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Píše se rok 1906 a v Praze probíhá hospo-
dářská výstava. Svobodný pán Karel z Rolsber-
gů, předseda Ústředí hospodářské společnosti 
v  Opavě, je vůdcem slezské výpravy do  Prahy 
a na Moravu, která se uskutečnila ve dnech 15. 
až 17. května 1906. Výprava čítala 246 účastní-
ků ze 68 obcí Opavska, Těšínska a  Moravy. Ze 
Vřesiny se na hospodářskou výstavu jely podívat 
Olga Martiníková, hostinská a Anna Bestová, 
choť hostinského, jak je uvedeno v  seznamu 
účastníků. „Letošní výstava imponovala hlavně 
svojí bohatostí novinek a vystavených předmětů 
vůbec. Hospodářské stroje a  nářadí vystavova-
lo celkem 104 vystavovatelů. Z  hospodářského 
zvířectva za  povšimnutí zasluhovalo oddělení 
koní, hovězího dobytka. Výstava vepřového byla 
poměrně slabě zastoupena“ - tolik citace z  Pa-
mětního spisu. Návštěva hospodářské výstavy 
byla oficiálním vystoupením zástupců Slezska 
v Praze. Výprava byla přijímaná tehdejšími ofi-
ciálními představiteli s velkou okázalostí, např. 
knížetem arcibiskupem pražským bar. Skr-
benským (původně farář z  Melče) při návště-
vě arcibiskupské rezidence, místopředsedou 
zemského muzea (Národní muzeum) dvorním 
radou Vebrem při prohlídce muzea, při návště-
vě zemské banky království Českého (Česká 
národní banka), která byla peněžním ústavem 
tehdejší slezské Jednoty družstev, byli uvítáni 
doktorem Podlipným. Na  staroměstské radnici 
je přijal starosta král. města Prahy dr.  Groš se 
svým náměstkem dr. Štychem. Návštěva I. Čes-

Ze vzpomínek pamětníků

Exkurze Slezanů na hospodářské výstavě v Praze

ké parní akciové mlékárny v Nuslích a pivovaru 
v Bráníku se nesla v duchu přátelství mezi Če-
chami a  Slezskem. Národní divadlo připravilo 
pro Slezany divadelní hru Jaroslava Vrchlického 
Noc na Karlštejně. Tři dny utekly jako voda a od-
jíždělo se zpět domů s hlavou plnou dojmů, ale 
část výpravy v počtu 88 osob se ještě vypravila 
na Moravu na vzorná hospodářství a scelování 
pozemků do  obcí Vodonci, Hrotovice, Dalešic 
a  Krhova. Vřesinské zástupkyně mezi nimi ne-

byly, ty zamířily vlakem do Slezska. 
 Ing. Vladimír Bárta 

(K napsaní článku u příležitosti 115. výročí ná-
vštěvy Slezanů v Praze byl použit „Pamětní spis 
o exkursi slezského rolnictva na hospodářskou 
výstavu do  Prahy, vzorná hospodářství a  sce-
lování pozemků na  Moravě“, vydaný v  Opavě 
v roce 1906).

RS PINGUIN

Roverskému oddílu RS PINGUIN (Tuč-
ňáci) ze Vřesiny se po  celou dobu lock downu 
podařilo zachovat každotýdenní scházení - byť 
bylo distanční. Naučili jsme se pracovat s tech-
nikou a vymysleli mnoho možností, co společně 
na  dálku dělat. Společně jsme cvičili, koukali 
na film, hráli nejrůznější vědomostní hry, kvízy 
a kahooty, malovali jsme, zdokonalovali se v im-
provizaci. Společně jako oddíl jsme se v březnu 
účastnili celorepublikové skautské hry Výpravy 
bez hranic. Každý den jsme každý sám chodili 
a  počítali si kilometry a  fyzické aktivity, které 
jsme zapisovali, a  podle počtu kilometrů jsme 
putovali k předem určenému místu – takto jsme 
společně se skauty z  celé republiky za  24 dnů 
ušli 67.969 kilometrů, prošli jsme 58 zemí a na-
vštívili 17 pro skauty zajímavých míst. Dále se 
v březnu a dubnu tři členové našeho oddílu (jako 
každý rok) zapojili do Skautského borce. Letos 
byl již 5. ročník a byl zasvěcen rytířským doved-
nostem (chrabrost, duchovno, umění, pokora, 
naděje, poctivost). Jedná se o  každodenní zdo-
konalování se v jednotlivých dovednostech (tře-
ba otužování, cvičení, učení, četba, dobré skut-

ky, sběr odpadků v  přírodě atd.).  
V rámci akce Ukliďme Česko jsme se 
připojili k  lidem, kterým není ekolo-
gie a  pořádek v  naší obci lhostejný, 
a uklízeli Vřesinu. Dále jsme finanč-
ně podpořili naši ostravskou ZOO, 
která pořádala sbírku na krmení pro 
zvířata. Jsme moc rádi, že se ve Vřesi-
ně občas objeví někdo, komu může-
me prakticky pomoci a ukázat tak, že 
roverské heslo: „Sloužím!“ pro nás 
není jen pár písmen, ale životní styl.  
V  květnu konečně nastala ta chvíle, 
kdy jsme se mohli vidět na živo a vyjet 
společně na kolech na první opravdo-
vou schůzku. Na  prázdniny chystá-
me společný puťák na vodě a pomoc 
na skautském táboře v rámci našeho 
přístavu. Přejeme Vám krásné léto, ob-
razně vítr do plachet, a pokud je něco, 
s čím Vám můžeme pomoci, ozvěte se! 
Jsme VŽDY PŘIPRAVENI!          

                   (Síma a Srdíčko)

Tučňáci vždy připraveni!
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VŘESINSKÉ SPORTOVNÍ HRY 
SE OPĚT VRACÍ

VÝZVA
Na začátku června se sešli zástupci obcí sou-

těžící ve VSH, aby dořešili pokračování soutěže.
Závěr této schůzky je následující:
V  roce 2020 se kvůli Covidu-19 neodehrálo 
šest disciplín: volejbal, stolní tenis, badminton, 
střelba ze vzduchovky, kuželky a sálová kopaná. 
Tyto soutěže se uskuteční od září letošního roku 
a  soutěž se bude hodnotit z  výsledků za  roky 
2020 a 2021 jako celek - VSH 2020 – 2021.

Doufám, že Vřesinští sportovci jsou i po nu-
cené sportovní přestávce plně v kondici a ochot-
ni naši obec reprezentovat. Bohužel jsou i spor-
ty, na které se nám moc nedaří sportovce sehnat. 
Jednou z nich je volejbal, a proto zveřejňujeme 
tuto výzvu: 

Umíš hrát a lépe ještě dát dohromady Vřesinský 
tým volejbalu?
Jsi ochotný Vřesinu v  této disciplíně reprezen-
tovat?
Pokud máš zájem obec reprezentovat i v jakéko-
liv jiné disciplíně ozvi se na: 

tel: 724 255 125 p. Petr Krahulec
email: policie@vresina.cz

za VSH ve Vřesině Jitka Kozelková

Zprávy z VHS

Když dobře slyšet není samozřejmost
Doba pandemie 

změnila životy nám 
všem. Osobám se sní-
ženou kvalitou slu-
chu a  neslyšícím však 
mimo omezení, která 
zažíváme všichni, při-
náší překážky, které si 
slyšící veřejnost neumí 
ani představit. Pro osoby se sluchovým postiže-
ním a seniory, kteří ztrácí sluch vlivem věku, 
se zásadně zkomplikovaly i  běžné každodenní 
situace, např. komunikace v obchodech, s úřady 
i v nemocnicích. Roušky jsou totiž pro jejich ko-
munikaci velkou překážkou. Tlumí hlasový pro-
jev, možnost sledovat mimiku i  výraz obličeje, 
a může tak lehce dojít ke komunikačnímu šumu 
a následnému nepochopení situace. 

Mnoho lidí je smířeno s tím, že ve stáří bu-
dou potřebovat brýle, horší je však představa, že 
nebudou slyšet jako dříve a  budou muset horší 
sluch nějakým způsobem kompenzovat. Pokud 

máte i  vy potíže se 
sluchem, neváhejte se 
na nás obrátit. V rámci 
sociálních služeb Ti-
chého světa nabízíme 
podporu osobám se 
sluchovým postižením 
při vyřizování různých 
žádostí o  příspěvky, 

např. kompenzační pomůcky. Poskytujeme jim 
pomoc při návštěvě úřadů, nemocnic či podporu 
při řešení životních událostí. Nejen seniorům, 
kteří mají problémy se sluchem, pomáháme např. 
při pořizování sluchadel, světelné signalizace, 
zesilovače TV a jiných pomůcek, které přispívají 
ke zkvalitnění jejich života. Naši pracovníci mo-
hou za klienty přijet kamkoliv po Moravskoslez-
ském kraji, či se s nimi spojit online. 

Všechny naše služby jsou zdarma. V  pří-
padě zájmu nebo jakéhokoliv dotazu nás nevá-
hejte kontaktovat. Adresa pobočky: Zeyerova 
110/12, Ostrava 702 00. Tel. 702 158 110.

Nezisková orga-
nizace Centrum pro 
rodinu a sociální péči 
z. s. již 28. rokem 
na  Ostravsku a  oko-
lí podporuje rodiny, 
manželství, mezilid-
ské vztahy, děti a mla-
dé lidi se zdravotním 
postižením a  pečující osoby.  Naše heslo je 
FANDÍME RODINĚ!

V rámci Střediska RODINA vnímáme dů-
ležitost rodiny jak pro každého jejího člena, tak 
pro rodinu jako celek. Naše sociální služba Po-
radna pro vztahy a rodinu poskytuje odborné 
sociální poradenství, mediace a rodinné konzul-
tace pro jednotlivce, páry a celé rodiny.  Své služ-
by nabízíme těm, kteří se dostali do nepříznivé 
životní situace a  nejsou schopni ji řešit svými 
silami.

„Žít běžný život“ – pro někoho nudná frá-
ze, pro jiného zázrak! Pomoc dětem a  mladým 
lidem se zdravotním postižením žít život, který 
se podobá životu jejich vrstevníků a  podpora 
pečujících, je cílem celého Střediska VÝZVA.  
Pro usnadnění života dětí a  lidí s  handicapem 
nabízíme a poskytujeme sociální službu Rodin-
ný průvodce, osobní asistenci – OASA, sociál-
ně - aktivizační službu BRÁNA a  odlehčovací 
službu RESPIT. Kromě toho nabízíme aktivitu 
REHAST  a půjčovnu kompenzačních pomůcek.

Jsme velmi vděční, že městský obec Vřesi-
na nám finančně přispěla na naši aktivitu reha-
bilitační asistence REHAST a odborné sociální 
poradenství RODINNÝ PRŮVODCE. Odborné 
poradenství poradí již od  narození člena rodi-
ny s  handicapem, pomůže vyřídit nejrůznější 
záležitosti, se kterými se můžete setkat v  péči 
o handicapovaného a pomoc nabízí při dospívá-
ní člověka s handicapem i v dospělosti. Obrátit 
se na  službu můžete telefonicky: 774  244  256, 
774  244  511; e-mailem: pruvodce@prorodiny.
cz;  nebo přijít osobně: Syllabova 19e, Ostrava-
-Vítkovice (areál Lékařské fakulty OU).  Služba 
funguje také terénním způsobem, můžeme dojet 
k Vám domů!

Aktivita rehabilitační asistence REHAST 
je poskytována dětem a mladým lidem se zá-
važným tělesným postižením nebo závažným 
tělesným postižením v  kombinaci s  jiným 
postižením ve věku od 7 do 35 let. Aktivita je 
poskytována každému klientovi individuálně 
na základě konkrétního Rehabilitačního katalo-
gu. Cílem Rehabilitační asistence je zlepšit nebo 
udržet zdravotní stav klienta a  zlepšovat jeho 
celkovou zdravotní i  fyzickou kondici. Rehabi-
litační asistence probíhá ambulantní i  terénní 
formou. Ambulantní forma je poskytována pří-
mo v  Centru pro rodinu a  sociální péči, kde je 
k  tomu přizpůsobena rehabilitační místnost se 
speciálními pomůckami, kterou můžou klienti 
s  asistenty po  domluvě využít. Terénní forma 
naopak probíhá v přirozeném prostředí klienta, 
což je klienty vnímáno velmi pozitivně. Klient 
nemusí nikam dojíždět a rodina se tak o nic ne-
musí starat.

Můžeme-li Vám pomoci nabídkou našich 
služeb, kontaktujte nás ! www.prorodiny.cz

Za Centrum pro rodinu a sociální péči 
Bc. Veronika Králová
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Informace z Charity 

Charita Ostrava
Miro Žbirka, Hana Fialová a Sima Martauso-
vá pro lidi bez domova
Miro Žbirka, Hana Fialová s komorním orchestrem Jakuba Žídka a Sima 
Martausová vystoupí 23. 9. 2021 od 19 h v ostravském Trojhalí Karolina 
v rámci benefice na podporu Charitního domu sv. Benedikta Labre u příle-
žitosti 30. výročí založení Charity Ostrava. Celý výtěžek vstupného podpo-
ří v rámci povolené veřejné sbírky pokračující rekonstrukci objektu v Ost-
ravě-Vítkovicích, kde Charita Ostrava provozuje služby sociální prevence 
ženám a mužům bez domova v obtížné životní situaci. Služba nízkopraho-
vé denní centrum poskytuje lidem bez domova bezpečné zázemí, základní 
nasycení, možnost osobní hygieny, poradenství směřující ke zlepšení soci-
ální situace, a v chladných zimních obdobích nouzový nocleh. V charitním 
domě má dispečink i služba Terénní programy, jejíž personál pracuje s lid-
mi bez domova přímo ve  vyloučených lokalitách. Předprodej vstupenek 
bude zahájen v  srpnu 2021 prostřednictvím Ostravského informačního 
servisu: www.ostravainfo.cz. Akce se uskuteční dle podmínek aktuálních 
epidemiologických opatření.
Více na  webu: https://ostrava.caritas.cz/akce/miro-zbirka-hana-fialova-
-a-sima-martausova-23-9-2021/
Propagační inzerát: 23-09-2021_Žbirka-Fialová-Martausová.pdf 

Hledáme zdravotníka do týmu mobilního 
hospice 
Charita Ostrava hledá do týmu Mobilního hospice sv. Kryštofa zdravotní 
sestru (bratra), které jsou blízké myšlenky hospicové péče, smysluplná 
práce a samostatnost. Podrobnější informace na webu: http://ostrava.
charita.cz/volna-mista/

Charita Ostrava zajišťuje poradenství při péči 
o blízké a zve na kurz nebo konzultace
Charita Ostrava v rámci aktivit Charitní hospicové poradny nabízí mož-
nost bezplatné účasti na semináři „Jak pečovat o nemocného člověka v 
domácím prostředí“. Na setkání s profesionálními zdravotními sestrami 
Mobilního hospice sv. Kryštofa se dozvíte, jak zvládnout domácí péči o 
člověka se sníženou pohyblivostí, částečně nebo plně imobilního člově-
ka a získáte související informace ze zdravotní a sociální oblasti. Termín 
společného kurzu je 23. 9. 2021, 14-17 h. v budově Hospice sv. Lukáše, 
Charvátská 785/8, Ostrava-Výškovice. Dle hygienických opatření proběh-
nou buď společný seminář, nebo individuální konzultace, které je možné 
dohodnout i v jiných termínech.
Naučíte se nemocnému člověku podávat stravu, tekutiny a léky, provádět 
osobní hygienu či polohování, jako prevenci vzniku proleženin. Proběh-
nou praktické ukázky, jsou připraveny informace o možnostech získávání 
příspěvku na péči nebo využívání kompenzačních pomůcek, které po-
máhají při naplňování potřeb nemocného člověka. Na kurz se přihlaste 
předem na kontaktu níže. Pro zájemce poskytujeme konzultace vedené 
zdravotními sestrami v rámci telefonických hovorů každou středu (nebo 
dle domluvy). Těšíme se na Vaši účast!
Kontakt: Charita Ostrava - Charitní hospicová poradna, Mgr. Alexandra 
Čubová, 731 534 002, e-mail: hospicova.poradna@ostrava.charita.cz 
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